



For Scamper

R 14/3

Foreign and Commonwealth Office

London SW1A 2AH

14 March 1991

Dear Charles,

Letter from President Ozal : EC/Turkey

As I mentioned by telephone on 1 March, President Ozal of Turkey wrote to the Prime Minister on 1 March expressing Turkey's concern at the lack of progress in EC/Turkey relations. His explicit aim was to influence the discussion at the 4 March FAC. I enclose a copy of the message, a translation and a draft reply from the Prime Minister.

Yours ever,

Christopher Prentice.

(C N R Prentice)
Private Secretary

Sir Charles Powell KCMG
10 Downing Street

To Jim
From: Prime Minister

SCANNED

His Excellency Mr Turgut Ozal
President of the Republic of Turkey

Thank you for your letter of 1 March. The UK has consistently expressed its wish to develop EC/Turkey relations. We fully support the Commission's proposals in this respect, and have encouraged our partners to do likewise, most recently at the Foreign Affairs Council of 4 March, where Douglas Hurd emphasised that stronger links between the Community and Turkey were in the EC's interest as much as Turkey's. Turkey's key geographical position and your robust role during the Gulf Crisis are both, in our view, clear reasons why Turkey's relations with the Community should be enhanced. Like you, we attach particular importance to developing relations within the framework of the existing Association Agreement and to the unblocking of the Fourth Financial Protocol. This too was made clear to our partners on 4 March.

Strengthening links with Turkey is not of course a one way process. If the goal of a Customs Union is to be reached, the Community will in particular be looking for assurances that Turkish industry will support moves to improve access for EC firms to the Turkish market.

May I take this opportunity of assuring you that the UK will continue to press for movement to develop EC/Turkey relations.

PRIME MINISTER'S

PERSONAL MESSAGE

SERIAL No. T64A/91

1.3.91

SUBJECT CC MASTEL
OPS

TRANSLATION OF PRESIDENT OZAL'S LETTER TO THE PRIME MINISTER

Dear Prime Minister

On the eve of the Council on 4 March I would like to share with you my growing concerns about the evolution of relations between Turkey and the European Community; whereas Turkey merits better treatment from her European partners.

During the 1980s, Turkey set up a market economy, opened her economy to the world and, eliminating the negative effects caused by the military intervention of 1980, re-established democracy. Turkey, who right from the time of the Republic's foundation adopted a system of values which we all share, succeeded in these endeavours, and on 14 April 1987 applied for full membership of the Community. However, during this evolution the Community did not give a satisfactory response to her accession request or to her wishes to reactivate her Association Agreement under the cooperation programme proposed by the Commission in 1989. Since then, the Community has not been able to take up a position about this programme which is an indivisible whole and whose elements are interdependent.

In the meantime, as you know, Turkey showed once again at the time of the Gulf crisis her commitment to shared values and in doing so took important political and economic risks. In return, the Community granted us 175 million ecu in aid. While I am grateful for that token of concern, I must tell you that it is difficult for us to understand why Turkey has been discriminated against compared to the other countries who received aid, both with respect to the volume and the conditions of the aid granted.

I am sure you understand that our aspirations go further than emergency aid. In the framework of her Association Agreement and in accordance with the Commission's proposals, Turkey is trying to establish widespread cooperation with the Community in the fields of commerce, industry, finance, politics and culture.

In this regard we have subscribed to the Commission's proposals aimed at completing a Customs Union in the next four years. That is why you will understand our disappointment that our application for increased textile quotas has not received the desired response from the Community.

While our imports from the Community rose to \$9.3 billion in 1990 from \$6 billion in 1989, Turkish exports in the same period rose from \$5.4 billion to \$6.8 billion. Our trade deficit rose from \$600 million in 1989 to \$2.5 billion in 1990, demonstrating the extent to which our markets have opened. The Community have notified us that the increased textile quotas cannot exceed 160 million ecu in value, while at the same time they failed to reply to our proposal for a reciprocal liberalisation of trade in textiles to take place earlier than the planned date for the general Customs Union.

The barriers to our exports, the blocking since 1980 of the Fourth Financial Protocol, the non-application of our Association Agreement, the insufficient level of our political consultations are all so many examples illustrating the impasse in our relations.

Prolonging that impasse and continuing prevarication in finding solutions to our problems only makes their solution more difficult. It also affects the future of our relations with the Community as well as our bilateral relations with

its Member States.

Now that the Gulf War is over, ^{and} it is a question of organising peace on a regional scale, the fact that Turkey is the only European and Mediterranean country associated with the Community with whom the Community has not deepened its contractual relationship, in contradiction to its declared intentions, illustrates the gravity of the situation and creates a profound dissatisfaction in Turkish public opinion and leads us to question the wishes which lie behind those actions.

That is why I had to ask you, in advance of the Foreign Affairs Council on 4 March, to be so kind as to instruct your Foreign Minister to try to ensure that the Council relaunches relations between the Community and Turkey.

Please accept, Mr Prime Minister, the assurances of my highest esteem.

Turgut Ozal
President of the Republic of Turkey

Ankara, le 1er mars 1991.

Monsieur le Premier Ministre,

Je voudrais vous faire part, à la veille du conseil du 4 mars, de mes préoccupations grandissantes à l'égard de l'évolution des relations entre la Turquie et la communauté Européenne, alors que la Turquie n'a cessé de mériter un traitement meilleur de la part de ses partenaires Européens.

En effet, durant les années 80, la Turquie a mis en place un système d'économie de marché par ses propres efforts, a ouvert son économie au monde, et, éliminant les effets négatifs causés par l'intervention militaire de 1980, a rétabli sa démocratie. La Turquie, qui a adopté dès la fondation de la république le système de valeurs que nous partageons tous, a réussi ces entreprises, et a présente sa demande d'adhésion à part entière à la communauté le 14 avril 1987. Toutefois, durant cette évolution, elle n'a pu trouver dans la communauté ni une réponse satisfaisante à sa demande d'adhésion, ni celle qui correspond à ses souhaits de réactiver ses liens d'association grâce au programme de coopération proposé par la commission en 1989. Depuis lors, la communauté n'a pas été en mesure de prendre une position sur ce programme qui constitue un tout indivisible et dont les éléments sont interdépendants.

Comme vous le savez, dans l'entretemps, la Turquie, à l'occasion de la crise du Golfe, a fait preuve une nouvelle fois de son engagement à l'égard des valeurs communes, et, ce faisant, a pris des risques politiques et économiques importants. En contrepartie, la communauté nous a accordé une aide de 175 millions d'ECU. Tout en lui étant reconnaissant pour cette marque d'intérêt, je me dois de vous préciser cependant qu'il nous est difficile de comprendre la discrimination dont la Turquie a fait l'objet parmi les pays bénéficiaires quant au volume et aux conditions de l'aide octroyée.

.../...

The Rt. Hon. John Major MP,
Prime Minister,
10 Downing Street,
London SW1.

Vous comprendrez certainement que nos aspirations vont bien au-delà d'une aide de caractère exceptionnel. La Turquie cherche à établir dans le cadre de ses liens d'association et conformément aux propositions de la commission une coopération globale dans les domaines commercial, industriel, financier, politique et culturel avec la communauté.

A cet égard, nous avons souscrit aux propositions de la commission prévoyant l'accomplissement de l'union douanière dans l'espace des quatre prochaines années. C'est pourquoi vous comprendrez notre déception de voir que notre demande en vue de l'accroissement des quotas de textiles n'ait pas rencontré l'écho souhaité de la part de la communauté.

Alors que nos importations en provenance de la communauté se sont élevées en 1990 à 9.3 milliards de dollars contre 6 milliards en 1989, les exportations Turques pour la même période ont été respectivement 6.8 et 5.4 milliards dollars. Le déficit commercial qui était de 600 millions de dollars en 1989, a atteint ainsi 2.5 milliards de dollars en 1990, témoignant à quel point nos marchés sont ouverts. La communauté vient de nous signifier, précisément dans cette conjoncture, que l'accroissement des quotas de textiles ne pouvait dépasser un montant de 160 millions d'ECU, tout en laissant sans réponse notre proposition pour une libéralisation réciproque de nos échanges de textiles à un rythme plus rapide que celui prévu pour l'ensemble de l'union douanière.

Les obstacles à nos exportations, le blocage depuis 1980 du IV Protocole financier, la non-application de nos accords d'association, le niveau insuffisant de nos consultations politiques sont autant d'exemples qui illustrent l'impasse dans laquelle se trouvent nos relations.

Le prolongement de cette impasse et l'atérisme continuels des solutions à nos problèmes, ne font que rendre plus ardu leur règlement et ne sont pas sans effet tant sur l'avenir de nos relations avec la communauté que sur nos rapports bilatéraux avec les états membres.

Au moment où la guerre du Golfe s'achève et où il s'agit d'organiser la paix à l'échelle de la région, que la Turquie soit le seul pays européen et méditerranéen

.../....

Page 3.

associé à la communauté, avec lequel celle-ci n'ait pas approfondi ses relations contractuelles contrairement à ses intentions proclamées, montre bien la gravité de la situation qui crée un malaise profond de l'opinion publique Turque, et qui nous conduit à nous interroger sur la volonté de la ce de traduire ses intentions en actes.

C'est pourquoi j'ai tenu, avant le conseil des affaires générales du 4 mars, à vous prier de bien vouloir instruire votre Ministère des Affaires Étrangères de tenter d'assurer au conseil la relance des relations Turco-communautaires.

Veuillez agréer, monsieur le Premier Ministre, les assurances de ma très haute considération.

Turgut Ozal
Président de la République
de Turquie